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Egy este a képviselővel 

Család, fiatalok és a diszkózene 
A Hódgép dorozsmai gyá- szert, vagyis, hogy 

rának klubja ál talában fia-
ta lokat fogad, különböző 
rendezvényeken. A fiatalok-
nak az a csoportja, azonban, 
mely hétfőn gyülekezett — 
mégis különlegesnek számít. 
A Hazafias Népfront kezde-
ményezte rétegtalálkozók 
sorában a dorozsmai i f j ú -
ság Takács lmréné ország-

munka ják a fiatalok, Szegeden 
mellett végezzük ezt a te- már 40 százalék körül volt 
vékenységet. Ha valaki fő- ez az arány. Itt épültek elő-
állásban lenne képviselő, szőr garzonházak, sikeres a 
szerintem elszakadna a 
mindennapok gyakorlatától" 
— emiitette. A múlt heti 
Országgyűlés legfőbb témá-
ja az ú j családjogi törvény 
volt, természetes 
erről bővebben 

gyűlési képviselővel, a tex- előadó. „A nők nagyarányú 
ti lmüvek pártbizottságának munkavállalása megváltoz-
t i tkárával beszélgethetett. 

Csaknem megtelt a kis te-
rem — közel százan lehet-
tek —, amikor a képviselő-

tatta a korábbi 
munkafeltételeket 
ban, általánossá 
család típus, ahol 

KISZ—OTP Iakásakció, ú j 
támogatási rendszer szüle-
tett. 

Beszámolójának befejező 
részében rámutatot t a r ra 

hát, hogy Takács lmréné: ha a f iata-
beszéít az lok érzik, hogy számít a vé-

leményük — s ez egyre in-
kább i>f/ ' van —, nagyobb 

élet- és politikai aktivitás fenne 
a család- szükséges részükről, 
vált az a A képviselői beszéd után 

mindké t a nagy figyelmet tanúsító 
nő beszámoló, tájékoztató fél dolgozik, Ez egyrészt fiatalok kérdéseket tettek 
mondataiba fogott. Elmond- nagy teher, másrészt azon 
t a : neki s kollégáinak fon-
tos feladata elmondani 
időnként választóinak, de a 
f iatalokkal foglalkozni, be- történelmi vívmány 
szélgetni számára központi 
kérdés, amire munkahelyén 
is nagy hangsúlyt fektet . 

A találkozónak különös 
aktual i tást adott a hét vé-
gén véget é r t országgyűlés, 
amiről bővebben beszélt Ta-
kács lmréné. Bevezetőül az 
ügyrendi módosításokról, a 

ban szeretnék emlékeztetni 
a r ra , hogy a nők munka- ség építéséről 
vállalásának lehetősége 

is. 

föl. Szó volt a már máskor 
is említett gázbefogadó egy-

a szélmalom 
— és környékének rendezésé-
A ről. Az utóbbi ügyben, s az 

változásra, változtatásra ez- utcák burkolatának javítása 
zel együtt szükség volt." Ezt terén k i fe j te t t erőfeszítését 
követően részletesen szólt a külön megköszönték a kép-
módosításokról, a törvény viselőnek. Néhányan azt ki-
ú j elemeiről. Noha ez is 
szorosan kapcsolódik a f ia-
talok életéhez, a képviselö-

foeásolták: nem megfelelő a 
tájékoztatás a lakáshoz ju-
tás lehetőségeit illetően, Vé-

nő elemezte a helyi i f júság gül két, a fiatalok szórako-
helyzetét, lehetőségeit is. A zásával kapcsolatos kérdés 

képviselők munkájáró l szólt, feltételek javulásáról be- merül t föl Egyrészt a_ do-
A , n r , ™ , ™ - ^ foioHoí.,. s z e l t a z üktatas (uj iskolák) rozsmai diszkó megszuneset 

és a művelődés (könyvtár, 
színház) terén. Említette a 

elónve hoev a képviselők gondokat is: az oktatásügy-
™ k m e g h o z z á k a t ö r - b e n a k ö Z t , P i s k í t ó k m á r a u t a z n i busszal. s ez ki-

ságát. egyébiránt pedig a zárja a szórakozási lehetősé-
Lakáshoz jutás nehézségeit, gekből azokat, akik a tete-
ami — mint Takácsné mes taxikültséget nem vál-
mondta : Szegeden talán 
nem annyira komoly gond, 
mint másut t . Amikor az or-
szágos elvárás az volt, hogy 
a Lakások 20 százalékát kap-

„Az Országgyűlés fe ladata: 
törvényhozás. A mi szocia-
lista Par lamentünk 

vényeket, hanem a végre-
haj tási folyamatban is részt 
vesznek. Sa já t tapasztalata-
ik a lap ján mérhetik le: jó, 
vagy rossz döntés született. 
Éppen ezért tartom jónak a 
jelenlegi képviselői rend-

nehezményezték, másrészt 
azt, hogy a Belvárosból tíz 
óra után nem lehet Dorozs-' 

laüák. 
A jó hangulatú találkozót 

Takács lmréné képviselő vá-
laszai zárták. 

B.T. 

Az „adalékok" becsülete 
Évenként — a múzeumi és műemléki hónapban — kább a kínálkozó nagyszerű 

tudományos ülésszakon ismertetik a megye muzeológusai kiállítóhelyeket sikerül ki-
ú j a b b kutatási eredményeiket, Az idei, háromnapos elő- alakítani és a munkaszobá-
adás-sorozat ma , szerdán zárul: a Móra Ferenc Múzeum- kat máshová telepíteni —, 
ban történészek, néprajzosok, régészek, biológusok, művé- kielégítő publikációs Iehető-
szettörténészek — egy hí ján negyvenen — tartottak elő- ségekkel a meglevő szellemi 
adásokat . A múzeumi kutatások tárgyköreiről, „természe-
téről" és a perspektívákról Trogmayer Ottót, a Csong-
rád megyei múzeumok igazgatóját kérdeztük. 

— Miért van szükség végzett 
évenként többnapos megyei megállapítani 
múzeumi ülésszakra? 

— A 70-os évek elején, 
amikor a múzeum kutatói 
gárdája megerősödött, töb-
ben is leltünk, megyei fel-
adatokat kaptunk, kiderült, 
hogy nehéz áttekinteni- a 
múzeumi kutatók munkájá t . 
Mit szépítsem a dolgot, egy- ^ t e m a t i k u s 
szerűen nem tudtunk egy-
más tevékenységéről, ered-
ményeiről, Gallé Lászlónak 
jutott eszébe, hogy az esz-
tendőből egy napot fordít 

valamely ré-
gészeti lelet vizsgálatával, 
hogy — például — milyen 
betegségek pusztítottak rég-
múlt korokban. De nem csak 
orvosokról beszélhetnék, hi-
szen sokféle szakmájú ember 
„külsözik". Nem szívesen t i-
tulálom hobbinak, amit vé- I 
geznek; kemény, áldozatos, 

kutatásokról 
van szó. 

— Gondolom, a belső mun-
katársak sincsenek elké-
nyeztetve. A gyűjtőmunka, a 

sunk egymás kutatásainak feldolgozás és a közreadás, 
a hármas kötelesség- és kö-
vetelményrendszer azt is je-

zövé, ugyanis kiderült, hogy lenti, hogy a munkaidő nyolc 

erők jelentékeny tudomá-
nyos eredményeket produ-
kálhatnak a jövőben is. Ku-

munkájáró l ; segít tatásaink jórészt ezentúl is 
regionális vonatkozásunk 
maradnak; szintéziseket, 
összefoglaló nagy műveket 
tudniillik csakis résztanul-
mányokra, adalékokra ala-
pozva lehet létrehozni. 

S. E. 

Nagyobb figyelmet az egyes 
emberre! A párt tekintélye a vasöntadében 

Jól bevált gyakorlat, hogy 
a szegedi pártbizottság 
párt- és tömegszervezeti 
osztálya — közelebb az 
élet valóságához! jelszóval — 
időnként gyárban, vagy in-
tézményben t a r t j a munka-
értekezletét. Annak az ú j 
munkastí lusnak a megnyil-. 
vánulása ez, amely a váro-
si pártbizottság egész tevé-
kenységére jellemző annak 
érdekében is, hogy segítsen 
kibontakoztatni a továbbfej-
lődést nélkülözhetetlen szo-
cialista demokráciát. S hogy 
ez a törekvés mennyire gyü-
mölcsöző, azt jól érzékeltet-
te a vasöntödében lezajlott 
tanácskozás, amelyen az osz-
tály tagjaival együtt, részt 
vettek az önállóvá lett vál-
lalat párt-, gazdasági é.s tö-
megszervezeti vezetői, kép-
viselői, társadalmi m u n k á -
sai és együttes erővel meg-
állapították: erősítésre szo-
rul az üzemben a párt te-
kintélye. 

Valószínűleg Vajas József-
né osztályvezető rövid és 
bizalomgerjesztő vitaindító-
jának, majd munkatársai lé-
nyegbevágó kérdéseinek is 
köszönhető, hogy a vasöntö-
dések kendőzés nélkül el-
mondották: az utóbbi idő-
ben alábbhagyott a politi-
kai munka lendülete, s a 
párt tekintélye is gyengülni 
látszik. Ez abban is meg-
nyilvánul, hogy sokat veszí-
tett népszerűségéből a poli-
tikai oktatás, jóval kevesebb 
politikai témájú könyvet vá-
sárolnak az emberek. Noha 
a párttagság 60 százaléka 
bír megfelelő ideológiai vég-
zettséggel, ez nem tükröző-
dik eléggé az MSZMP irány-
vonala melletti kiállásban, a 
taggyűlések látogatottságá-
ban, a közvélemény megfe-
lelő alakításában. Mint Nagy 
Márton pártt i tkár, Szőke 
Lászlóné nőfeléíős és töb-
ben mások kifejtették, a 
pártcsoportok bizonytalanok 
a feladatokat illetően, a 
kommunisták nem tudják 
pontosan, milyen irányvona-
lat képviseljenek a mai 
helyzetben, amikor minden-
ki a pénz után lohol, és 
gyakran lemósolyogják azt, 
aki a helytállást, a pékla-
adást, a tisztességet hangoz-
ta t ja előttük. 

Pedig volna tennivaló bő-
ven. Az emberek jelentős 

megismerésére. Később ma-
gam te t tem a dolgot kötele-

ez az alkalom nem egyszerű-
en információk szolgáltatá-
sára jó, hanem az önkontroll folytatni. 
lehelőségét is megadja a ku-
tatóknak. Ma már lehetetlen-
ség egyetlen napra zsúfolni 
a konferencia előadásait, 
még úgy sem, hogy az elké-
szült dolgozatuk kivonatos 
ismertetésére, rezümék elő-

órájában aligha lehet komoly 
tudományos kutatásokat 

— A hagyományos múzeu-
mi munkarendben még csak 
kétfelé kellett osztani az 
időnket, felét a gyűjtemé-
nyek gondozására, a másik 
felét a feldolgozásra-kutatas-
ra lehetett fordítani. Mióta adasara szorítkozunk. A ta- közművelődési feladatokat is 

nulmanyok minden evben k a p t u n k , csak harmad idő 
megje ennek a Muzeumi ku- j u t kutatásra, vagyis sza-
tatasok Csongrád megyeben badidőt kell áldozni. Az is 
cimu kötetekben, amelyek az t é n y h o g y n a l u n k é s m a s 
egesz ország muzeumi háló-
zatában népszerűek, kapó-
sak. 

múzeumokban is kevés a 
technikai munkatárs, nem 
rendelkezünk olyan segéd-

— Az idei programból is erőkkel, ak ik megkönnyft-
látszik, hogy a konferenciák hetnék a kutatók tevékeny-
egyszersmind a kitekintés al-
kalmát jelentik. Nemcsak a 
belső munkatársak szerepel-
nek . 

ségét. A múzeumi rend meg-
tartása egyre nehezebb: 
akármelyik gyüjteményágat 
tekintem, tízezres nagyság-
rendű anyagmennyiségekkel 

— Szeretnénk megőrizni az dolgözunk. Egy-egy tekinté-
eredeli funkcióit, elsődlege- lyes érem- é.s negatívgyűjle-
sen a múzeumi embereknek meny használata, feldolgozá-
fórumot adni, viszont nem sa, kutatása bajos a megfe-

lelő, például 
nyilvántartás 

számítógépes 
nélkül. Mi 

aka runk lemondani a hoz-
zánk kapcsolódó, kenyérke-
reső munkájuk mellett a 
múzeumi profilba vágó kuta- m Q s l t a r tunk ott. hogy foko-
tást végzők segítéséről sem. zatosan növelhetjük a tech-
Az i lyenfaj ta menedzselésre n i k a i munkatársak számát, 
szüksége van mindkét fél- ^ , ,. , . . , , 
nek. Mi nem mondhatunk le E z z e l a V e d l e t t e l , megujult 
mondjuk a röntgenorvos — épületünkben — ahol azon-
jórészt a szabadidejében el- ban reményeim szerint in-

Kiegyensúlyozottabb 
a tüzelőellátás 

A háztartások csaknem szokott szénfaj tához jussa-
felében, mintegy 1,6 millió nak. A tüzelökinálat össze-
lakásba'n szilárd tüzelöanya- tétele eltér a korábban hosz-
gokkal: szénnel, brikettel szabb ideig megszokottól: a 
vagy iával fűtenek. Az idei borsodi bányák kevesebbet 
téli tüzelőt a legtöbben már szállítanak, s ugyancsak ke-
megvásárolták: összesen vesebb szén érkezik a me-
mintegy 5 millió tonna sze- cseki bányákból is. Ezzel 
net és brikettet, 160 ezer ton- szemben növekszik a brikett 
na kokszot é.s 660 ezer tonna aránya — az 1980. évi 25 
fát értékesített a kereskede- százalékról az idén csaknem 
lem Majd mindenből 40 százalékra — s több a kó-
többet ad tak el, mint az el- zép-dunántúli és az import-
múlt év azonos időszakában, szén. Az importszenek és a 

Fábián Jánosné, a Belkeres- brikett fűtőértéke lényege-
sen jobb, mint a korabban 

kedelmi Minisztérium osz- m e g s z o k o t t szénfajtáké, ezért 
tályvezetője az MTI mun- kevesebb kell belőlük, s 
katársának elmondta, hogy áruk is ennek megfelelően 
az Idén a tavalyinál ki- magasabb. 
egyensúlyozottabbnak ígér- A lakosság azonban nem 
kezik az ellátás: a Tüzép-te-- ismeri eléggé az egyes tü-
lepek többet forgalmaztak zelőfajták tulajdonságait , s 
az első háromnegyed évben nem tudja, hogy melyiket 
mint tavaly, s készleteik milyen kályhában, kazán-
mégis nagyobbak. A SZOT- ban lehet a leggazdaságo-
és a nyugdíjas-utalványokat sabban alkalmazni. Ezért a 
többnyire már beváltották, Belkereskedelmi Minisztéri-
s a kedvezméhyes akcióban um a Bányászati Egyesülés-
28 százalékkal több tüzelőt sei és a Tüzép Egyesüléssel 
értékésitett a kereskedelem, közösen rövidesen gondos-

kodik róla. hogy tájékoztas-
sák a felhasználókat az egyes 
szénféleségek minőségéről, 
használati módjáról, az im-

mint tavaly. 
A tüzelőmennyiséggel te-

hát nincs gond — különö-
sen, ha a szállítások az ev Azt,*.*. 
hátralévő részében ütemesek ^ ^ ' 

s högy azokat a hazai sze-
nekkel hogyan lehet keverni 

valamint, hogy milyen 

lesznek —, viszont á vá-
laszték nem mindig és nem 

hányada még. vagy már, ér-
zéketlen a problémák iránt. 
Nem tudnak, vagy nem 
akarnak lényeges kérdéseket 
feszegetni, talán azért, mert 
leszoktatták őket erről. Sok 
a selejt, ám a csökkentés 
végett létrehozott „selejtbi-
zottság" egyelőre sovány 
eredményt tud fölmutatni. 
Erőteljesebb piackutatásra 
lenne szükség, á m a minő-
ség gyökeres javítása nél-
kül ez bajos dolog. Mivel a 
kommunisták el-clhanyagol-
ják a tájékoztatást , a mű-
helyekben állandó téma: a 
szegedi vasöntödének nincs 
jövője, hamarosan tömeges 
elbocsátásokra kerül sor, te-
hát jobb lesz más munka-
hely után nézni. Az efféle 
szóbeszédnek nincs semmi 
alapja. S hogy mégis ko-
nokul tar t ja magút, annak 
oka elsősorban az alacsony 
kereseti lehetőség. 

S a pénz. valóban kevés. A 
havi kereset 6500 forint kö-
rül mozog, s ezen az évi 4 
százalékos bérfejlesztés sem-
mit nem javít. A jó szak-
munkások is egyre-másra 
szállingóznak el olyan hely-
re, ahol két „Bartókkal" is 
többet kapnak. Ilyenkor az-
tán beszélhetünk, főleg a 
fiataloknak — mondotta 
Dobó József üzemi KISZ-
vezető — rögtön megkap-
juk: „Hagyd, öreg, ezt a r a b -
ló szöveget!" Ö ennek elle-
nére azt hangsúlyozta, hogy 
a fiatalokkal szót lehet ér-
teni, ha szónoklatok helyett 
érvekkel közelednek hozzá-
juk, s figyelembe veszik az 
ő szempontjaikat is. Nem le-
het egyforma stílusban be-
szélni mindenkivel. Az egyik 
dühös lesz, ha fegyelmet kö-
vetelnek tőle, a másik szinte 
föllelkesül, mihelyt megér-
tetik vele, miért fontos jó 
munkát végezni. 

Többen bírálták özt a ve-
zetési módszert, amely csak 
látszólag volt demokratikus, 
a valóságban azonban fi-
gyelmen kívül hagyta a dol-
gozók észrevételeit. A kom-
munisták egy része, mint ki-
derült, korábban viszolygott 
attól, hogy nyílt plénumon 
önálló véleményt nyilvánít-
son, mert retorzióktól tar-
tott. Ennek a helyzetnek — 
a nyíltság és az őszinteség 
meghonosításával — nagyon 
határozottan véget vétett a 
jelenlegi pártvezetőség mert 
meggyőződött róla: a jól tá-
jékozott, a párt elgondolása-
it is ismerő, és tisztességes 
szándékában nem kételkedő 
emberek ma már elutasít ják 
a régi stílust. Ezért mérik 
föl tüzetesen, kinek milyen 
fokú és témájú tanfolyam 
felel meg legjobban; ezért 
igyekeznek minél gyorsabb 
é s r é s z l e t e s e b b i n f o r m á c i ó t 
adni a pár tmunkásoknak; 
ezért kritizálják, illetve 
helytelenítik az olyan fil-
mek vetítését, amelynek mai 
szempontból már nincs sem-
milyen tanulsága; ezért tar t -
ják fontosnak — mint Baka 
Ernő igazgató is aláhúzta — 
a vélemények rendszeres üt-
köztetését mindenféle fóru-
mon. Ügy vélik, csuk az ér-
vek és az ellenérvek fele-
selgetése révén lehet megta-
lálni, kirostálni a legcélra-
vezetőbb módszereket. 

Néhányan szóvá tették, 
hogy manapság a politikai 
témájú tanácskozások is 
többnyire „termeléscentriku-
sak". Ennek okát abban lát-

ják, hogy az üzem önálló-
sulásával fokozott föladatok 
hárulnak a pártszervezetre. 
S erre a jövőben is szükség 
lesz, hisz a vállalat létének 
alapja a kifogástalan mun-
ka. „Ha jól dolgozunk — 
mondották —. akkor javul-
hatnak a bérek, a nagyobb 
kereset javí t ja a dolgozók 
hangulatát, a jó hangulat 
pedig pozitívan hat a mun-
ka egész menetére." Nem 
az irodai alkalmazottak, ha-
nem a műhelyek munkásai 
ad ják a termelési értéket, 
őket kell megtartani úgy is, 
hogy jobban megfizetik a 
selejtmentesen dolgozókat, és 
valóban demokrat ikus lég-
kört teremtenek a számuk-
ra. Papp József szb-t i tkár 
adatok kai bizonyította, hogy 
— ha nehézkesen is — gya-
rapszik az üzem dolgozóinak 
bizalma: egy évvel ezelőtt 
még csak 45 százalékuk volt 
szakszervezeti tag. ma vi-
szont 61. Gratulá lunk neki, 
ő azonban ennél jóval több-
re törekszik. 

összegezésképpen elhang-
zott: jó lenne vezetőségi 
ülésen mélyrehatóan föltár-
ni a negatívumok okait és 
azt, hogy a vasöntödében 
mj módon növelhető, hoz-
ható helyre a párt tekin-
télye. Az aki máris jelent-
kezik, hogy ő megtalálta 
ennek csalhatatlan mód-
szerét, attól óvakodni kell — 
az ilyen „magabiztos" em-
berek könnyen jégre vihetik 
a bontakozó demokratiz-
must. A tennivalók sokkal 
bonyolultabbak semhogy 
egyetlen ember megoldhat-
ná azokat. Annyi bizonyos, hi-
vatali módszerekkel, admi-
nisztrációval nem juthatnak 
előbbre, hanem csakis úgy, 
hogy a pártszervezet tagsága 
állandóan a műhelyekben 
mozog, fölfigyel é.s reagál 
az észrevételekre. Hatvan 
szilárd párt tag képes arra , 
hogy egy négy és félszázas 
létszámú gyári közösségben 
eredményesen munkálkod-
jék. 

A párt tag legyen jól tá-
jékozott helyi kérdésekben, 
ismerje a párt határozatait, 
a vonatkozó kormányrende-
leteket, és kendőzetlenül je-
lezze, hogyan reagálnak rá juk 
az emberek. Gondjainkat , 
gazdasági nehézségeinket 
csak együttes erővel enyhít-
het jük, de nem úgy, hogy 
folyton csuk a kollektívá-
ról beszélünk, a fémöntöt 
magát pedig a szocializmus 
arctalan építőjének tekint-
jük. Nagy baj, ha megfeled-
kezünk az egyes ember é r -
tékeiről, jogos igényeiről, s 
elvész egyes ember iránti 
figyelem. 

S z ó b a k e r ü l t , hogy a mun-
kások erősen szimpatizálnak 
a jelenlegi szovjet pártveze-
téssel. Imponál nekik az a 
határozottság, amellyel vé-
dik. illetve növelni igyekez-
nek az ember méltóságát, 
és föllépnek a szocializmus-
tól idegen jelenségek ellen. 
Ezért talán nem ár t idézni 
Csingiz Ajtmatovot, a jeles 
és igen népszerű szovjet 
kirgiz írót: „ . . . teremtsük 
ú j já a személyiség kulturális 
szuverenitását, a személyisé-
get, aki ma — úgy érzem — 
ösztönös, de időnként tuda-
tos nyomást szenved el a 
gondolkodás és viselkedt'l; 
tömeges formáitól." 

F. Nagy István 

Nemzetközi tanácskozás 

ra hiába vár ják, hogy lakó- zelőanyagokat lehet a leg-
helyük Tüzép-telepén a meg- jobb hatásfokkal használni, 

Kedden a Postás Művelő-
dési Központban megkezdő-
dött hét európai szocialista 
ország postásszakszerveze-
tei elnökeinek, illetve főtit-
kárainak kétnapos értekezle-
te. A tanácskozáson részt 
vesz Joehen Meiner, a Köz-

ialkalmazottak és Rrtkonszak-
mabeli Dolgozók Szakszer-
vezetei Nemzetközi Szövet-
ségének főt i tkára is. A kül-
dötteket Sólyom Ferenc, a 

SZOT t i tkára és Gricserné 
Heszky Enikő, a Postások 
Szakszervezetének főt i tkára 
üdvözölte. 

A tanácskozás első napján 
megvitat ták a szakszerveze-
tek termelést és szolgáltatást 
segítő munkájának speciális 
vonásait az egyes országok-
ban, tárgyaltak továbbá a 
szakszervezeti munkahelyi 
demokrácia helyzetéről, a 
soron következő tennivalók-
ról. 
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